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AIGUA POTABLE: 

EL “CÀNON” QUE VE  



LA CONCESSIÓ DE L’AIGUA POTABLE FINALITZA ARA, I 

L’AJUNTAMENT ES PROPOSA  ADJUDICAR UNA NOVA CONCESSIÓ 

PER 25 ANYS, AIXÒ SÍ, GRAVADA AMB UN FORT CANON. 

 

 

 

 

Sense dubte el tema donarà molt que parlar en els propers mesos, especialment 

perquè va a tindre repercussions en els propers 25 anys. Per això volem aclarir 

què és el que es pensa fer, i com ens va afectar a les nostres butxaques. Esperem 

que aquest número de l’Infobloc, dedicat monogràficament al tema servesca per 

a comprendre una mica millor de què va açò. 

Què és una concessió: Un Ajuntament té que garantir certs serveis als veïns. La llei 

li imposa certes obligacions, entre elles el subministrar aigua potable als veïns. 

Però potser que l’Ajuntament, malgrat estar obligat, li resulte molt complicat pel 

personal que té, o simplement no vulga,  dur endavant tot el procés de 

subministrar l’aigua, mantenir en bon estat les conduccions i els comptadors, 

llegir el consum de cadascú, fer els rebuts i cobrar-los.... En aquests casos el que 

fa l’Ajuntament és buscar una empresa que, a canvi de guanyar uns diners, 

s’encarregue de què l’aigua potable arribe a totes les cases, de mantenir en bon 

estat les instal·lacions, donar aigua a les noves edificacions, mantenir els 

comptadors i llegir periòdicament el consum, i per suposat cobrar a tothom per 

l’aigua consumida. Quan l’Ajuntament delega la seua obligació en una empresa, 

es diu que li ha adjudicat a l’empresa una concessió.  

A quins veïns afecta aquesta concessió: En aquest cas es tracta d’adjudicar la 

concessió d’aigua potable de la part de Daimús que es troba dalt de la Sèquia 

Mare, perquè de la Sèquia Mare cap avall hi ha una altra concessió (Aigua Potable 

Moltó) que no caduca ara. Per tant aquesta concessió sols afectarà a aquells veïns 

que viuen dalt de la Sèquia Mare i que fins ara els ha subministrat l’aigua potable 

Egevasa. 

Com es tria l’empresa que es queda amb la  concessió: L’ Ajuntament és qui ha de 

determinar les condicions en que s’ha de fer el subministrament d’aigua potable. 

Aquestes condicions són les que ha aprovat l’Ajuntament en el plenari del passat 

9 de desembre, amb sols els vots del PP a favor (el PSOE es va abstenir i el Bloc va 

votar en contra).  

Ara les empreses estudiaran les condicions i proposaran, entre altres coses un 

preu per a l’aigua. Una comissió de l’ajuntament estudiarà les propostes que fan 

les diferents empreses, les puntuarà tenint en compte varis assumptes. El preu 

que es propose cada empresa per al preu de l’aigua potable sols puntua un 

màxim de 10 punts d’un total de 100 punts màxims que pot obtenir una empresa. 

L’Empresa que obté més punts és la que es queda amb la concessió. 

Quan dura aquesta concessió: L’ Ajuntament ha aprovat que la concessió tinga 

una duració de 25 anys. Per tant durant els propers 25 anys l’aigua potable ens la 

subministrarà i cobrarà l’empresa que es trie ara. 



  

I si l’empresa que té la concessió perd diners: L’ Ajuntament garanteix en tot 

moment el que es diu “l’equilibri financer de la concessió”, el que no vol dir ni 

res més ni res menys que  la concessió va a ser rentable. Si per motius que no 

tenen relació amb un malfuncionament o mala gestió de l’empresa, la 

concessió no genera beneficis, l’Ajuntament, o bé subvenciona a l’Empresa o 

bé augmenta el preu de l’aigua, per a que així l’empresa guanye diners. 

I no eixiria més barat que fóra l’Ajuntament que s’encarregara directament de 

l’Aigua potable: En principi sembla que així hauria de ser. Però açò requereix 

que l’Ajuntament disposara del  personal necessari per fer tot el que va a fer 

l’empresa, a més de maquinària per mantenir la xarxa i detectar avaries. Però 

sobre tot requereix un bon grau d’organització per a que tot funcione bé. I 

precisament açò és el que li falta al nostre ajuntament. Si hi ha una cosa que 

abunda en el nostre ajuntament és la desorganització. Pretendre que duguera 

la gestió directa de l’aigua potable de segur que conduiria ràpidament a un 

caos. 

I què és el famós “cànon”: La llei permet que l’Ajuntament pose com a 

condició per a quedar-se una concessió el que se li done una determinada 

quantitat de diners. Aquesta quantitat que ha de pagar l’empresa a 

l’Ajuntament per portar-nos a casa l’aigua potable es diu cànon. Evidentment 

com ningú dona duros a 4 pessetes, aquest cànon més interessos el va a 

recuperar l’empresa mitjançant els rebuts d’aigua que li hem de pagar durant 

25 anys. De fet, l’Ajuntament quan garanteix “l’equilibri financer” de la 

concessió, garanteix que l’empresa va a recuperar els diners dels canons, 

incloent despeses financeres (interessos i altres), a més, lògicament, de les 

despeses de l’empresa per gestionar l’aigua, les inversions que faça en la 

xarxa, i dels beneficis previstos.  

Quans diners representa el cànon:  En les bases, que es van aprovar amb sols 

els vots del PP, es fixen varis cànons. Els més importants són el cànon fix i el 

cànon variable. En cànon fix té un mínim de 500.000 €, i un màxim de 

650.000€. El variable és una quantitat que oferta l’empresa sobre els metres 

cúbics d’aigua que es calcula que van a subministrar-se el els propers 25 anys. 

Mirant com s’han fet les ofertes a altres pobles, la quantitat total d’aquest 

cànon variable pot oscil·lar segons empreses entre uns 25.000€ i uns 250.000€ 

en total. 

Quina importància tenen els canons que s’oferten a l’hora de triar l’empresa 

que va a quedar-se amb la concessió: Mentre que el que s’anomenen 

“retribucions del concessionari” que és el que determina el preu per metre 

cúbic de l’aigua puntua un màxim de 10 punts, els cànons que pagarà 

l’empresa concessionària puntuen fins 40 punts, més tres punts més si es paga 

el cànon variable corresponent als 25 anys de concessió tot de colp ara. 

 



  

Quan va a cobrar l’Ajuntament el cànon fix: El cànon fix l’ha de pagar ara el 

concessionari ara, abans que acabe l’actual legislatura, mentre que el variable 

pot pagar-se any darrere any, o també tot de colp ara. En aquest últim cas, se 

li donaran 3 punts mes a l’empresa que vulga pagar-lo tot de colp ara. 

Quan va a cobrar-se l’aigua potable amb les noves tarifes: Durant el primer 

any l’aigua no pujarà, serà a partir del 2012 quan s’apliquen ja les noves tarifes 

de l’aigua. És a dir, els cànons els cobra l’actual alcalde, i l’alcalde que entre 

després de les eleccions del proper mes de maig, serà el que, sense haver 

cobrat el cànon, haurà d’autoritzar la pujada de l’aigua. 

 Quines estimacions hi ha sobre la pujada de l’aigua: A hores d’ara no sabem a 

quan va pujar l’aigua. Simplement podem dir que tècnics de l’actual empresa 

subministradora parlaven d’una pujada del 15% en el preu per metre cúbic 

d’aigua per a un cànon fix de 250.000€, i sense cànon variable. En altres 

municipis, amb uns cànons proporcionalment  semblant s als que demana 

Daimús, els tècnics que van valorar les propostes de les diferents empreses, 

parlaven en algun cas de pujades del 60% al tercer any de la concessió. El que 

cal tindre en compte és que hem de pagar en el rebut dels propers 25 anys els 

cànons que ara va a cobrar l’Ajuntament. 

POSTURA DEL BLOC SOBRE ELS CÀNONS 

Des d’un primer moment des del BLOC hem manifestat la nostra oposició a 

posar un cànon. El cànon no és uns diners que es troba l’Ajuntament com 

pretenen fer-nos creure els regidors del PP, sinó un impost ocult que es paga a 

través del rebut de l’aigua, i durant els propers 25 anys. A l’Ajuntament li van a 

“regalar” uns diners perquè ens els van a cobrar ben cobrats. Ningú dona res, i 

cal desconfiar d’aquells que diuen que ens van a regalar més de mig milió 

d’euros. 

A més el cànon es cobra ara, mentre l’hem d’anar pagant al llarg de 25 anys. Si 

volem diners, per això estan els bancs. Els préstecs que fan els bancs als 

Ajuntaments són a interessos molt baixos, mentre que amb el cànon no 

sabrem mai quin interès de fet va a cobrar-nos l’empresa concessionària. Si 

volem comprar carn, no ens dirigirem al pintor que ens està pintant casa per a 

que ens la porte, anirem directament a la carnisseria a comprar-la perquè de 

segur que ens ix més barata. Si volem diners, no hem de demanar-los  a 

l’empresa que ens porta l’aigua potable, hem d’anar als bancs que són els que 

millor tracte ens faran. 

Però el que ens sembla ja del tot injust és que els diners es cobren (i es gasten) 

ara, mentre que el rebut de l’aigua tardarà un any en pujar.  

Açò és una autèntica bomba de rellotgeria, ja que mentre l’actual alcalde va a 

disposar de molts diners per acabar la legislatura, l’alcalde que entre el proper 



  

  

 

 

més de maig, no sols no va a tocar un euro, sinó que a més, mig any després 

d’entrar d’alcalde haurà de pujar significativament el rebut de l’aigua. 

No creem que té cap justificació que ara, en uns 5 mesos es gasten els diners que 

hem de pagar durant 25 anys. 

Quina justificació ha posat el grup de PP per fer-nos aquesta jugada fosca en 

aquests moments? Simplement que l’Ajuntament té molts deutes, i que volen 

acabar la legislatura amb un ajuntament sanejat. Però açò que diuen, és una 

fal·làcia: No se va l’alcalde i deixa un ajuntament sanejat, ens deixa un 

compromís de 25 anys. Però molt de parlar de deute, i en aquests moments 

encara no sabem a quan puja el deute. Perquè no ens diuen quantes factures 

deuen? Com poden demanar-nos que acceptem açò sense tan sols saber quan 

deu l’Ajuntament. 

Resulta quan menys molt sospitós que quan el portaveu del PSOE li demanava 

insistentment el compromís de que aquests diners es gastaren per pagar els 

préstecs que l’Ajuntament té amb els bancs, l’Alcalde es negava en rotund a 

acceptar aquest compromís. Aleshores està clar que simplement volen acabar la 

legislatura tirant de cartera amb generositat, perquè al cap i a la fi, serà el poble 

qui, com sempre, pagarà.... i els que vinguen darrere... que es foten! 

QUÈ HA FET EL BLOC EN AQUEST TEMA? 

Des d’un primer moment el BLOC va manifestar que estava en contra del cànon, 

però, conscients de que el PP té la majoria absoluta i pot aprovar el que li vinga 

en gana, vam dir que anàvem a buscar un consens per a que el cost de la 

concessió no fóra tant dura per als veïns, i per a que quedaren ben clares les 

obligacions que tindrà  l’empresa que va a quedar-se amb la concessió, per a que 

no acabara tot en un conjunt de drets per a l’empresa i obligacions per als veïns. 

Amb firmesa i determinació vam rebujar  la primera proposta que ens va 

presentar el PP, obligant-los a presentar una nova proposta molt millor per als 

veïns i per a l’Ajuntament. Vam estudiar a fons aquesta segona proposta i vam 

proposar varis canvis que van ser acceptats. I al final vam deixar clar que el que 

no anavem a acceptar és que tot el cànon es cobrara ara. Vam inclús arribar  a 

proposar-li al PP que es cobrara ara la meitat del cànon, i la resta al llarg dels 25 

anys, per tal d’evitar que en cinc mesos es gasten el més de mig milió d’euros, 

però el PP no ho va acceptar, i per tant vam tindre que acabar votant en contra.  

Què diran la propera legislatura els regidors del PP que repetiran en el càrrec 

quan ja no hi haja ni un eurò, i a més s’haja de pujar l’aigua: Ells són tant 

responsables com l’Alcalde del que ha passat, i del que passarà, perquè amb els 

seus vots s’ha aprovat el que s’ha aprovat. 


